

TALSMÅNDENS GRUPPE  
SPRECHERGRUPPE  
SPOKESMAN'S GROUP  
GROUPE DU PORTE-PAROLE  
GRUPPO DEL PORTAVOCE  
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**PRESSE-MEDDELELSE  
MITTEILUNG AN DIE PRESSE  
PRESS-RELEASE**

**INFORMATION A LA PRESSE  
INFORMAZIONE ALLA STAMPA  
MEDEDELING AAN DE PERS**

Brussels, 15 May 1975

ADDRESS BY MR. F.X. ORTOLI, PRESIDENT OF THE COMMISSION OF THE  
EUROPEAN COMMUNITIES, TO THE EUROPEAN PARLIAMENT, STRASBOURG,

14 MAY 1975

The ceremonies which marked the twenty-fifth anniversary of the Declaration of the Salon de l'Horloge would not be complete without solemn tribute being paid to the Community institutions in the European Parliament.

For Robert Schuman, as for all those who were there when Europe took its first steps forward, the idea of Europe, the initiative taken by its governments and the technical and political decisions had to be founded on the idea of democracy and organised in a democratic framework. This year's ceremonies were held in the same Salon, and this recalled to our minds the vision of a European political society seen by Schuman, Adenauer, de Gasperi, Spaak and Bech and the close relationship which they saw between the advancement of Europe and the development of democratic European institutions. Robert Schuman paid more than lip-service to this: the ECSC Treaty is evidence of his commitment, which he confirmed by taking a seat and the Chair -- in this House.

Today we are here to pay tribute both to the man and to his work. The man first of all. I was still a very young inspecteur des finances when, as a member of his staff, I met him for the first time: but it was as a freshly appointed Director-General for the Internal Market that I most often had to work with him on European matters. Last Friday in the Salon de l'Horloge, you yourself, Mr. President, with a delicacy and a sensitivity which profoundly moved all those present, described this Moselle catholic to us. I knew him less closely, and for me it is his character as a politician, a European politician, barely concealed by his appearance, his modesty and his gentleness, which stands out: his serene courage and simple approach to action placed him on a par with the world's greatest statesmen. On 9 May 1950 he brought together the two features which make the greatness of a political innovator: a scope of vision directed to the four corners of a war-rant continent and the ability to take decisions with truly remarkable audacity. Robert Schuman was on such a high plane and his actions were so influential that history will never be able to ignore him.

But let us move on from the man to his work: for the difficulties now facing Europe must not blind us to what Robert Schuman created nor to what has followed over the last twenty five years.

Peace in Europe now seems natural to us, yet most of us here today have been through the antagonisms, the rifts and the wars of the past. Not only did we live in a time when Europe just did not exist: we lived at a time when confrontation plumbed depths of horror. And now these same countries have joined together to pool their destiny. Such are the revolutions of history. In a few years we have achieved the apparently impossible. When the black cloud of disappointment or anxiety surrounds us, let us not forget the silver lining: for what we have achieved was the fruit of our own efforts and nothing else.

The organisation of Europe, and with it the opening up of our markets and the systematic broadening of our relations with the rest of the world, have made what to my mind is a decisive contribution to the economic and social developments which the last few years have witnessed. Much of the credit lies with the fact that Europe is being built, for we have a great incentive to emulation, to ambition and to progress as we work ever more closely together. Let us never forget this either.

Twenty five years of devotion to the cause of peace and economic and social progress have not yet brought us to our destination. The problems may not be the same, we may be working in a different environment, but the need for Europe is still as pressing as ever. Indeed, since this tribute is being paid by the institutions, I may on their behalf recall that there is still the same need for a viable structure and institutions capable of taking decisions, of governing, of actually pushing the Community forward, for in the absence of political resolve we can accomplish nothing. We are well aware of this, and have frequently said so in this very House whenever Europe has had to face one of its perennial problems or crises. But this political resolve must be built on the firm foundations of an institutionalised power structure. The pioneers of Europe understood this and began to do something about it. We must hear their message and take our lead from them.

But let us also listen to their other message -- the message I mentioned at the beginning of this brief tribute. The development of a genuine Europe by nations which have opted for democracy and will fight to defend it means that our institutions must be made more democratic. The direct elections of this Assembly by universal suffrage will be a landmark. The fact that this dream may shortly become reality shows that after twenty five years we have not lost all our original dynamism.

On an occasion such as this I have preferred to leave the problems of the moment on one side. As I look back on the first moments of the life of the new-born Europe, I prefer to think only of the refreshing breeze which has since been blowing across our continent, I have eyes only for the "petite fleur espérance", that delicate flower of hope evoked by Péguy and cultivated in the ruins of war by Robert Schuman and those who -- with him -- changed the destiny of Europe.

TALSMANDENS GRUPPE  
SPRECHERGRUPPE  
SPOKESMAN'S GROUP  
GROUPE DU PORTE-PAROLE  
GRUPPO DEL PORTAVOCE  
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**PRESSE-MEDDELELSE  
MITTEILUNG AN DIE PRESSE  
PRESS-RELEASE**

**INFORMATION A LA PRESSE  
INFORMAZIONE ALLA STAMPA  
MEDEDELING AAN DE PERS**

Bruxelles, le 15 mai 1975

ALLOUCTION DE M. F.-X. ORTOLI, PRÉSIDENT DE LA COMMISSION DES COMMUNAUTÉS EUROPÉENNES, DEVANT LE PARLEMENT EUROPÉEN (STRASBOURG, LE 14 MAI 1975)

Les cérémonies qui ont marqué le 25ème anniversaire de la déclaration du salon de l'Horloge n'auraient pas été complètes sans l'hommage solennel des Institutions des Communautés dans l'enceinte du Parlement européen.

Pour Robert Schuman, comme pour tous ceux qui ont présidé aux premières actions concrètes de l'Europe, l'idée européenne, les initiatives gouvernementales, les mécanismes politiques et techniques, devaient trouver leur fondement dans l'idéal démocratique, leur cadre dans l'organisation démocratique. Tenu dans cette enceinte, cette cérémonie nous rappelle quelle vision de la société politique européenne avaient les Schuman, les Adenauer, les de Gasperi, les Spaak, les Bech, le lien intime qui existait pour eux entre progrès de l'Europe et développement pour l'Europe d'institutions démocratiques. Robert Schuman n'en a pas fait seulement l'objet de discours : le Traité CECA témoigne de cet engagement, qu'il a confirmé en siégeant parmi vous et en présidant à vos travaux.

L'hommage aujourd'hui va à l'homme et à l'oeuvre. A l'homme : j'étais un bien jeune inspecteur des finances lorsque je l'ai rencontré pour la première fois comme un de ses fonctionnaires : j'étais un directeur général du Marché Intérieur fraîchement nommé lorsque je l'ai vu plus souvent à propos des affaires de l'Europe. Vendredi dernier au Salon de l'Horloge, vous avez dit vous-même, M. le Président, avec une délicatesse et une qualité de sentiments qui nous ont émus, ce qu'était ce catholique mosellan. Pour moi, qui l'ai moins bien connu, je retiens en tant qu'homme politique et qu'Européen des traits que son apparence, sa modestie et sa douceur ne dissimulaient pas longtemps : la hardiesse tranquille, la simplicité dans les grandes actions, qui l'ont élevé au rang des vrais hommes d'état. Il a su, le 9 mai 1950, associer les deux choses qui font le grand créateur politique : une vision, appliquée à l'échelle d'un continent déchiré, une capacité de décision d'une exceptionnelle audace. Placée à un niveau si haut, et par ses retentissements, l'action de Robert Schuman inscrit son nom dans l'histoire.

A l'oeuvre : les difficultés actuelles de l'Europe ne doivent pas faire oublier celle-ci et l'immense chemin parcouru en vingt-cinq ans.

La paix intérieure nous paraît aujourd'hui naturelle. Mais la plupart d'entre nous ici avons vécu les antagonismes : les déchirements, la guerre, nous avons vécu non seulement l'absence de l'Europe, mais l'affrontement qui est allé jusqu'à l'horreur, des pays européens. Que ceux-ci aient rejoint aujourd'hui une communauté de destin, est une révolution dans l'histoire. En peu d'années ce but invraisemblable a été atteint. Dans nos jugements pessimistes ou anxieux, ayons à l'esprit ce résultat, souvenons-nous qu'il ne nous a pas été donné, mais qu'il s'est agi d'une conquête.

L'organisation de l'Europe, et grâce à elle l'ouverture des marchés, l'élargissement systématique des relations avec l'extérieur, ont contribué d'une façon à mon avis déterminante, aux développements économiques et sociaux des dernières années. Une grande partie du crédit en revient à la construction européenne qui a créé une interdépendance génératrice d'émulation, d'ambition et d'esprit de progrès. Ne l'oublions pas non plus.

Après vingt-cinq ans, les tâches de paix et de progrès économique et social ne sont pas achevées. Même si les problèmes sont différents et le cadre profondément transformé, les raisons profondes de faire l'Europe n'ont pas changé. N'ont pas changé non plus, l'hommage des Institutions autorise à le rappeler, les raisons de lui donner une structure forte, et des institutions capables de décider, capables de gérer, capables d'organiser le progrès de notre Communauté. Sans volonté politique rien ne peut être fait, nous le savons, nous l'avons dit ici même bien souvent, face à chacune des difficultés ou des crises qui n'ont jamais manqué à l'Europe. Mais la volonté politique doit s'appuyer sur le solide support des compétences et des Institutions. Les Européens de la première génération l'avaient compris et ont donné une première réponse. Nous devons entendre leur message et poursuivre dans la voie ainsi ouverte.

Entendons aussi l'autre message, celui que j'évoquais au début de ce bref hommage : le développement de la construction européenne, entrepris par des peuples qui ont choisi la démocratie et veulent à tout prix la défendre, appelle les renforcements du caractère démocratique de nos Institutions. L'élection du Parlement au suffrage universel fera date à cet égard. Que la perspective en soit désormais tracée montre, après vingt-cinq ans, que nous avons conservé une capacité d'avancer.

Dans un jour comme celui-ci, j'ai peu fait leur place aux problèmes qui nous assaillent, mais, jetant un regard en arrière, et me souvenant des premiers instants de la création du nouveau monde européen, je ne veux retenir que l'ampleur du souffle qui traverse notre continent depuis ce moment, je ne veux voir que la "petite fleur d'espérance", cette petite fleur si précieuse dont parlait Péguy, et qu'ont fait surgir dans les décombres de la guerre, Robert Schuman et ceux qui avec lui, ont changé le destin de l'Europe.